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FlashFlash

Od pierwszych minut, kiedy ogłosiliśmy 
zbiórkę, mieszkańcy zaczęli przynosić to, 
co jest potrzebne powodzianom. Pierwsze 
transporty już dotarły na południe Polski 
– mówi Magdalena Czarzyńska-Jachim, 
prezydentka Sopotu. 

Nowoczesne i ekologiczne oświetlenie 
Niedawno rozpoczęto w  Sopocie modernizację oświe-
tlenia ulicznego na ośmiu ulicach miasta. Prace obejmują 
wymianę 259 opraw na nowoczesne i  energooszczędne 
modele.

Dla spółdzielni wieje w końcu dobry wiatr
W  Gdańsku odbyło się posiedzenie Komisji Prawa 
i  Legislacji Zgromadzenia Ogólnego Krajowej Rady 
Spółdzielczej połączone z Parlamentarnym Zespołem 
ds. spółdzielczości.

Strażackie mistrzostwa w Olivia Star
W najwyższym budynku północnej Polski rozegrano 
mistrzostwa Pomorza. Rywalizowali strażacy zawo-
dowcy. 48 drużyn z Państwowej Straży Pożarnej wal-
czyło w biegu na szczyt Olivia Star.

Przymorze Wielkie bez rady dzielnicy?
Niestety, tegoroczne wybory do rad dzielnic, które odbędą 
się w październiku, ominą Przymorze Wielkie. Powód? 
Zbyt mała liczba osób zgłosiła swoją kandydaturę do startu 
w wyborach.
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stracili wszystko, co mieli 
po 27 latach od tragicznych wydarzeń z 1997 roku, wielka woda ponownie nawie-
dziła południowe miasta polski. skala zniszczeń jest ogromna – setki domów, in-
frastruktura drogowa, mosty, uprawy rolne, a także majątek mieszkańców zostały 
pochłonięte przez powódź. wiele rodzin, po raz drugi, straciło cały dorobek swojego 
życia, a skutki tego kataklizmu pozostaną odczuwalne przez długie miesiące.

POMÓŻMY POWODZIANOM Z POŁUDNIA
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DO KOŃCA LISTOPADA

pieniądze na dobry start 
Od 1 lipca rodzice i opiekuno-
wie uczniów z Pomorza przesłali 
do Zakładu Ubezpieczeń Spo-
łecznych ponad 199 tys. wnio-
sków o  wsparcie z  programu 
„Dobry Start”.  ZUS wypłacił 
już niemal 277 tys. świadczeń 
na zakup wyprawki szkolnej. 
Łącznie na konta uprawionych 
wpłynęło już ponad  83 mln 
zł. Wnioski można składać do 
końca listopada. 
Przypomnijmy, że w  ramach 
programu „Dobry Start” rodzi-
ce i  opiekunowie – bez wzglę-
du na dochody – mogą otrzy-
mać jednorazowo 300 zł na 

zakup podręczników, zeszy-
tów, sprzętów oraz wszelkiego 
wyposażenia niezbędnego do 
nauki w  szkołach podstawo-
wych, liceach, szkołach police-
alnych oraz innych placówkach 
edukacyjnych.
Prawo do wsparcia ma każde 
dziecko, które uczy się w szko-
le do ukończenia przez nie 
20 lub 24 roku życia w  przy-
padku dzieci z  orzeczeniem 
o niepełnosprawności. 
Wnioski z  programu „Dobry 
Start” można składać do 30 li-
stopada, wyłącznie elektronicz-
nie, na cztery sposoby, przez: 

aplikację mZUS, Platformę 
Usług Elektronicznych (PUE) 
ZUS, bankowość interneto-
wą oraz portal Emp@tia. Cała 
korespondencja, która dotyczy 
świadczenia odbywa się przez 
PUE ZUS, również wtedy, gdy 
wniosek został złożony w  inny 
sposób, dlatego jeśli ktoś jesz-
cze nie ma profilu na platformie, 
powinien go założyć. Instruk-
cja, jak to zrobić, znajduje się na 
stronie zus.pl. 
Pieniądze na wyprawkę szkolną 
wypłacane są wyłącznie na ra-
chunek bankowy wskazany we 
wniosku.            (KC)

POMÓŻMY POWODZIANOM Z POŁUDNIA

po 27 latach od tragicznych wydarzeń z 1997 roku, wielka woda ponownie nawiedziła południowe miasta polski. skala zniszczeń jest 
ogromna – setki domów, infrastruktura drogowa, mosty, uprawy rolne, a także majątek mieszkańców zostały pochłonięte przez powódź. 
wiele rodzin, po raz drugi, straciło cały dorobek swojego życia, a skutki tego kataklizmu pozostaną odczuwalne przez długie miesiące.

stracili wszystko, co mieli 

Pomoc dla powodzian napły-
wa z całego kraju, w tym także 
z  Pomorza. Mieszkańcy, soli-
daryzując się z  poszkodowa-
nymi, zorganizowali zbiórki 
najpotrzebniejszych rzeczy. 
Trwa zbiórka finansowa i rze-
czowa – w  zakresie środków 
czyszczących i sprzętu do osu-
szania. Na miejscu powodzi 
działają już ze wsparciem pra-
cownicy Gdańskich Wodocią-
gów. Miejski Ośrodek Pomocy 
Rodzinie uruchomił również 
infolinię z  pomocą psycholo-
giczną dla mieszkańców po-
łudniowej Polski. Na stadio-
nie Polsat Plus Arena Gdańsk 
trwa zbiórka rzeczowa artyku-
łów niezbędnych do sprząta-
nia, gdy woda już opadnie.
Po rozpoznaniu pierwszych 
potrzeb Fundacja Gdań-
ska zdecydowała się przede 
wszystkim uruchomić zbiór-
kę finansową (https://zrzutka.
pl/z/gdanskpomagapowodzia-
nom). Zebrane fundusze będą 
kierowane do konkretnych 

gmin, które najbardziej ucier-
piały w  wyniku powodzi. 
W  pierwszej kolejności zaku-
pione zostaną osuszacze prze-
mysłowe, które pozwolą za-
bezpieczyć budynki i  przygo-
tować je do pilnego remontu.
Fundacja Gdańska i  miasto 
Gdańsk są w  bieżącym kon-
takcie z  poszkodowanymi 
samorządami. Na wyraźną 
prośbę gmin zbiórka nie bę-
dzie obejmowała artykułów 
spożywczych oraz ubrań i  tek-
styliów, ponieważ jest  problem 
z magazynowaniem i dystrybu-
cją pomocy materialnej.
 – Bardzo proszę o  sprawdza-
nie naszych profili w  mediach 
społecznościowych, gdzie bę-
dziemy na bieżąco uzupełniać 
informacje o najpilniejszych po-
trzebach – mówi Dobrawa Mo-
rzyńska, wiceprezeska Fundacji 
Gdańskiej. – Przedmioty spoza 
listy nie będą przyjmowane, bo 
naszym celem jest konkretna 
pomoc, a nie stwarzanie dodat-
kowych problemów na miejscu.

Firmy, które chciałyby wes-
przeć akcję Gdańsk Pomaga 
Powodzianom poprzez prze-
kazanie darowizny finansowej 
lub rzeczowej (agregaty, osu-
szacze), prosimy o  kontakt na 
adres info@fundacjagdanska.pl
Pomoc można dostarczać na 
ul. Pokoleń Lechii Gdańsk 1, 
brama wjazdowa nr 3 – przy 

parkingu P1. Rzeczy przyj-
mowane są od poniedziałku 
do soboty w  godzinach 9.00–
18.00, z wyjątkiem dni 27, 28 
i 29 września.
Zbiórka dla poszkodowa-
nych prowadzona jest również 
w Sopocie. Pierwsze transpor-
ty z pomocą na południe Pol-
ski już dotarły. 

 

– Od pierwszych minut, kie-
dy ogłosiliśmy zbiórkę, miesz-
kańcy zaczęli przynosić to, co 
jest potrzebne powodzianom, 
czyli wodę, jedzenie z  dłuż-
szym terminem ważności, 
środki higieniczne oraz karmę 
dla zwierząt. Pierwsze trans-
port wyruszyły już na południe 
Polski. Nieformalne zbiórki 

prowadzone są też w szkołach, 
parafiach, włączyła się społecz-
ność ukraińska – mówi Mag-
dalena Czarzyńska-Jachim, 
prezydentka Sopotu. 
Sopocki urząd uruchomił tak-
że subkonto Urzędu Miasta na 
zbiórkę finansową, bo o to pro-
szą mieszkańcy. Środki można 
wpłacać na specjalne subkonto 
utworzone przez Urząd Miasta 
Sopotu. Bank PKO BP S.A. 
95 1020 1811 0000 0702 0373 
5347 z  dopiskiem „Dla Powo-
dzian”. Wszystkie zebrane pie-
niądze po zakończeniu zbiórki 
zostaną decyzją Rady Miasta 
Sopotu przekazane konkretnej 
gminie, miastu czy powiatowi.
Dodać należy, że pomocy fi-
nansowej poszkodowanym 
udzielają również samorządy 
– również z powiatu gdańskie-
go – które podejmują stosowne 
uchwały w  tej sprawie i  same 
wybierają gminę, do której tra-
fią pieniądze. 

(GR)

Fot. Jacek Halicki / wikimedia.org 

  most gotycki na młynówce w kłodzku
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Mamy w  Gdańsku 35 dziel-
nic, każda w  ostatnich 5 la-
tach miała swoją reprezenta-
cję w  postaci rady dzielnicy. 
W zależności od liczby miesz-
kańców rada liczyć może 15 
członków (jeżeli liczba miesz-
kańców dzielnicy nie przekra-
cza 20 tyś.) lub 21 członków 
dla większych dzielnic. 

Wybory 13 października nie 
odbędą się w dzielnicach Sto-
gi i Przymorze Wielkie z uwa-
gi na niewystarczającą liczbę 
pozytywnie zweryfikowanych 
kandydatów do rad w  tych 
dzielnicach. Dla nich prezy-
dent Gdańska ogłosi wybory 
w ciągu 90 dni od dnia wybo-
rów październikowych.

CZYM SĄ RADY DZIELNIC 
I DLACZEGO WARTO 
GŁOSOWAĆ?

Rady dzielnic są jednostkami 
pomocniczymi gminy i  repre-
zentują mieszkańców. Mogą 
same inicjować działania, ale 
też mają prawo do opiniowa-
nia decyzji czy propozycji dzia-
łań samorządu.  Współpracu-
ją  z  mieszkańcami, ale także 
z  Radą Miasta, z  prezydentem 
oraz instytucjami i jednostkami 
miejskimi, by dbać o najbliższe 
otoczenie.

Każda dzielnica ma przydzie-
lone środki, które rady dzielnic 
planują każdego roku swojej ka-
dencji. Wysokość środków dla 
dzielnicy zależy od frekwen-
cji w  głosowaniu. Dlatego im 
więcej osób zagłosuje 13 paź-
dziernika tym większe środ-
ki będą do  dyspozycji rady na 
działania na rzecz mieszkańców 
i dzielnicy.

CZYM SIĘ ZAJMUJĄ RADNI 
DZIELNIC?
- kreowaniem i  podejmowa-
niem inicjatyw we wszyst-
kich sprawach dot. potrzeb 
mieszkańców,
- inicjują i  biorą udział w  wy-
darzeniach oświatowych, 
kulturalnych, sportowych 
i rekreacyjnych,
- podejmują i  wspierają działa-
nia na rzecz ochrony środowi-
ska, przyrody, zieleni i  utrzy-
mania czystości,
- organizują wydarzenia dla 
mieszkańców np. festyny, 
warsztaty, spotkania integra-
cyjne, kina plenerowe, zajęcia 
sportowe,
- pośredniczą w rozwiązywaniu 
istotnych problemów dzielnic,

- utrzymują stały kontakt 
z  mieszkańcami dzielnic (np. 
poprzez stałe dyżury człon-
ków rad)
- przyjmują wnioski i  skar-
gi mieszkańców dotyczących 
dzielnic,
- współpracują z  komisjami 
i  radnymi rady miasta oraz 
opiniują projekty uchwał Rady 
Miasta Gdańska,
- współorganizują i  wspiera-
ją inicjatywy zmierzające do 
poprawy życia mieszkańców 
dzielnic (np. w zakresie komu-
nikacji miejskiej, zagospoda-
rowania przestrzennego dziel-
nic, ochrony środowiska),
- współpracują z Policją, Stra-
żą Miejską, Strażą Pożarną 
w  zakresie utrzymania ładu, 
porządku publicznego.

KTO MOŻE ZAGŁOSOWAĆ 
I GDZIE ZAGŁOSOWAĆ?

Uprawnieni do głosowania 
w  wyborach do rad dzielnic 
są mieszkańcy danej dzielni-
cy Gdańska, którzy najpóź-
niej w dniu głosowania kończą 
18 lat oraz stale zamieszkują 
na terenie tej dzielnicy. Gło-
sujemy na radnych dzielnicy 
w  której jesteśmy zameldo-
wani lub dopisani do rejestru 
wyborców. Spis wyborców 
uprawnionych do głosowania 
sporządza się na podstawie re-
jestru wyborców.

Wyborcy zameldowani na po-
byt stały są wpisywani do re-
jestru wyborców z  urzędu. 
Wyborcy stale zamieszkujący 
w Gdańsku bez zameldowania 
na pobyt stały, nigdzie nieza-
mieszkali stale przebywający 
na obszarze określonej dziel-
nicy oraz zamieszkujący pod 
innym adresem niż ich adres 
zameldowania na pobyt sta-
ły, wpisywani są do rejestru 
wyborców na podstawie ich 
wniosków.

Obywatele UE zamieszkujący 
stale na terenie danej dzielnicy 
Gdańska zostaną wpisani do 
spisu wyborców uprawnionych 
do głosowania, jeśli wpiszą się 
do Centralnego Rejestru Wy-
borców naszego miasta w  tej 
dzielnicy.

WAŻNE

Każdy powinien sprawdzić 
gdzie będzie głosował. Gło-
sowanie odbywa się w  lo-
kalach wyborczych tj. Ob-
wodowych Komisjach Wy-
borczych, których wykaz 

można znaleźć na stronie 
www.gdansk.pl w  zakładce 
„wybory”, na stronie www. 
bip.gdansk.pl. Informacje 
o miejscach głosowania będą 
także dostępne w  Obwiesz-
czeniu Miejskiej Komisji 
ds. Wyborów w  Jednostkach 
Pomocniczych w  Gdańsku. 

Obwieszczenia wkrótce po-
jawią się w  przestrzeni pu-
blicznej np. komunikacja 
miejsca, tablice rad dzielnic, 
strony internetowe. Można 
także sprawdzić i  wyszukać 
lokalizację komisji na stro-
nie www.geogdansk.pl

Sprawdzenie lokalu wybor-
czego jest ważne, bo ich licz-
ba w wyborach do rad dzielnic 
jest zwyczajowo mniejsza niż 
w  wyborach samorządowych 
czy parlamentarnych. Dlate-
go ważne, by każdy sprawdził 
w którym lokalu głosuje.

NA KOGO GŁOSOWAĆ?

Wykaz wszystkich kandydatów do 
rad dzielnic można znaleźć na stro-
nie https://bip.gdansk.pl/wybory/

Wybieramy jednego kandyda-
ta z  listy w dzielnicy w której 
się mieszka.

13 PAźDZIERNIKA 

działają na rzecz lokalnej społeczności, zabiegają o inwestycje, a często też je finansują ze środków dzielnic, organizują festy-
ny i wydarzenia tematyczne, interweniują w sprawach mieszkańców, spotykają się z władzami miasta w ważnych dla dzielnic  
sprawach. mowa o radnych gdańskich dzielnic, których będziemy wybierać  13 października na nową kadencję.

Wybory do rad dzielnic w Gdańsku

NaszE spraWY
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TWÓJ GŁOS W WYBORACH DO RAD DZIELNIC MA SWOJĄ CENĘ

w ostatnich 5 latach gdańskie suchanino przeszło liczne zmiany, które miały na celu poprawę jakości życia mieszkańców.  
to m.in. efekt działania rady dzielnicy suchanino, której przewodniczącą zarządu jest ewa okuniewska. radni aktywnie wspie-
rali różnorodne inicjatywy, realizując projekty inwestycyjne oraz organizując wydarzenia skierowane do społeczności.

aktywnie wspierają lokalne inicjatywy

Jednym z  ważniejszych osią-
gnięć była modernizacja in-
frastruktury szkolnej i  przed-
szkolnej. Dzięki wsparciu 
rady dzielnicy udało się m.in. 
zmodernizować sieć interneto-
wą w  Szkole Podstawowej nr 
43 oraz dofinansować montaż 
ogrodzenia. W Zespole Szkol-
no-Przedszkolnym nr 2 za-
kupiono tyrolkę, która szybko 
stała się ulubioną atrakcją naj-
młodszych. Ponadto dofinan-
sowano budowę placu zabaw 
na Cygańskiej Górze, a Przed-
szkole nr 21 zyskało odnowiony 
plac zabaw. Dodatkowo prze-
prowadzono remont i  renowa-
cję skate-parku, co spotkało 
się z dużym zainteresowaniem 
młodzieży.
 – Jednym z większych przed-
sięwzięć było także zagospo-
darowanie punktu widoko-
wego, przy ul. Kurpińskiego, 
projektu z  BO2021. Miejsce 
to, dzięki wsparciu finansowe-
mu radnych, stało się atrak-
cyjnym punktem rekreacyj-
nym dla mieszkańców dzielni-
cy, oferując piękne widoki na 
okolicę – informuje nas Ewa 
Okuniewska. 
Radni z Suchanina angażowa-
li się także w konsultacje spo-
łeczne dotyczące zmian w  ko-
munikacji miejskiej. Propono-
wane przez Zarząd Transportu 
Miejskiego zmiany na trasach 
linii 115 i 199 nie spotkały się 
z akceptacją mieszkańców, dla-
tego po interwencji radnych 
ZTM wycofał się z  planowa-
nych modyfikacji.
Poza inwestycjami rada dziel-
nicy zorganizowała szereg 
wydarzeń dla mieszkańców. 
Były to m.in. turnieje piłki 

nożnej dla młodzieży, zawo-
dy wędkarskie, grzybobrania, 
koncerty oraz zajęcia teatralne 
dla dzieci. Starsi mieszkańcy 
mogli wziąć udział w wyciecz-
kach, a dla osób w różnym wie-
ku organizowane były zajęcia 
sportowe.
- To wszystko, o  czym mówi-
łam nie byłoby możliwe, gdyby 
nie współpraca z wieloma oso-
bami i instytucjami. W trakcie 
trwania kadencji współpraco-
wałam chociażby z  różnymi 
organami gdańskiego samorzą-
du i  jego jednostkami organi-
zacyjnymi, radnymi Gdańska, 
ale i  innymi radami dzielnic 
w  zakresie realizacji wspól-
nych przedsięwzięć. Natomiast 
w sprawie bezpieczeństwa i po-
rządku współpracowałam z Po-
licją, Strażą Miejską i  Strażą 
Pożarną. W naszej działalności 
nie sposób pominąć organi-
zacje pozarządowe, z  którymi 
rozwiązywaliśmy istotne dla 
Suchanina problemy – wymie-
nia Ewa Okuniewska.
Zapytana o plany na przyszłość 
Ewa Okuniewska zapowie-
działa kontynuację dotychcza-
sowych inicjatyw – jeśli tylko 
ponownie zostanie wybrana do 
rady dzielnicy.
 – Jednym z priorytetów ma być 
ukończenie projektu punktu 
widokowego przy ul. Starod-
worskiej, który jest wspólną 
inicjatywą rad dzielnic Sucha-
nino i Siedlce. Kolejnym waż-
nym zadaniem jest renowacja 
dzielnicowych schodów oraz 
realizacja pomysłów zgłoszo-
nych podczas ubiegłorocznego 
spaceru służbowego z  prezy-
dent miasta Aleksandrą Dul-
kiewicz, w  tym stworzenie 

przejścia dla pieszych na ul. 
Schuberta – zapowiada Ewa 
Okuniewska.
Dzięki zaangażowaniu 
Ewy Okuniewskiej i  Rad-
nych, Suchanino się rozwija, 

realizując szereg ważnych 
projektów i  dbając o  potrzeby 
mieszkańców.
 – Jestem współzałożycielką 
Rady Dzielnicy Suchanino, 
która powstała z myślą o  tym, 

aby mieszkańcy mieli większe 
poczucie słyszalności swojego 
głosu w  dialogu z  władzami 
samorządowymi, takimi jak 
Rada Miasta Gdańska i prezy-
dent Gdańska. Od 8 lat pełnię 

funkcję przewodniczącej za-
rządu Dzielnicy Suchanino. 
Moim celem jest aktywne 
wsparcie mieszkańców i  bu-
dowanie silnej lokalnej spo-
łeczności. Uczestniczę w  wie-
lu przedsięwzięciach, które są 
istotne dla mieszkańców, za-
wsze starając się dbać o ich po-
trzeby i  komfort. Moja praca 
koncentruje się przede wszyst-
kim na wspieraniu osób star-
szych i niepełnosprawnych oraz 
zapewnianiu bezpieczeństwa 
dzieciom i  dorosłym. Prio-
rytetem jest dla mnie troska 
o  zdrowie, komfort i  bezpie-
czeństwo wszystkich członków 
naszej społeczności – podkreśla 
mieszkanka Suchanina.
Serdecznie zapraszamy do 
udziału w  wyborach do rad 
dzielnic! Każdy głos ma 
ogromne znaczenie dla przy-
szłości Twojej dzielnicy. Im 
wyższa frekwencja, tym wię-
cej środków finansowych rada 
dzielnicy będzie mogła prze-
znaczyć na rożne inicjatywy.

(lubek)

POMORSKIE DLA SENIORÓW

Nasi wśród nagrodzonych 
Wręczono nagrody w VII edy-
cji konkursu Pomorskie dla Se-
niorów. Nagrody 21 laureatom 
wręczyła członkini Zarządu 
Województwa Pomorskiego 
Agnieszka Baranowska. Wśród 
nich dziewięć otrzymało wy-
różnienie w kategorii zwyczaj-
ny-niezwyczajny senior. Tyle 
samo zdobyło nagrody jako 
przyjaciel i  przyjaciółka senio-
rów. Uhonorowano też trzy 
osoby w  kategorii pracodawca 
przyjazny seniorom. Wszyscy 
laureaci byli ogromnie szczęśli-
wi i wdzięczni za docenienie ich 
trudu i zaangażowania.
W  gronie nadzwyczajnym 

seniorek uhonorowano miesz-
kanki powiatu gdańskiego: 
Danutę Janczak i  Barbarę Ba-
dowską-Średniawę z Gdańska, 
a także mieszkańca, Jacka Woj-
ciecha Gibałę z Sopotu. Z kolei 
w  kategorii przyjaciel seniora 
nagrodzono m.in. Rychlik Jo-
lantę Fundacja Świat Wrażliwy 
z Gdańska czy Spółdzielnię So-
cjalną Kooperacja z Sopotu.
W  ostatniej kategorii nagro-
dzono m.in. Stowarzyszenie 
Przedsiębiorczości i  Rehabi-
litacji w  kategorii pracodawca 
przyjazny seniorom z Gdańska.

(GR)

z a m i E s z k a J  N a  ż U ł a W a c H
WÓJT GMINY SUCHY DĄB oGłaSza przeTarG Na SprzeDaż NIerUCHoMośCI NIezaBUDoWaNYCH  

STaNoWIĄCeJ WłaSNość GMINY SUCHY DĄB

przetargi odbędą się w dniu 29 października 2024 r. (wtorek): 
–   osice działka nr 114/7 godz. 9:00 
-   osice działka nr 114/8 godz. 9:30

-   osice działka nr 114/9 godz. 10:00
-   osice działka nr 114/10 godz. 10:30

w Urzędzie Gminy Suchy Dąb przy ul. Gdańskiej nr 17, sala narad nr 7.
Do wylicytowanej ceny zostanie doliczony 23% podatek VaT. Warunkiem przystąpienia do przetargu jest wniesienie wadium w pieniądzu w wysokości 

10% ceny wywoławczej nieruchomości przelewem, w terminie do 24 pażdziernika 2024 r. (dzień wpływu środków na konto) nr konta Urzędu Gminy 
Suchy Dąb – BS pszczółki - 97 8337 0001 0000 1690 2000 0006  z dopiskiem „przetarg działki nr 114/…, obręb osice”,

ogłoszenie o przetargach zostało wywieszone na tablicy ogłoszeń w Urzędzie Gminy w Suchym Dębie oraz opublikowane na stronie internetowej 
https://suchy-dab.pl oraz BIp urzędu.

Szczegółowe informacje dotyczące nieruchomości oraz samych rokowań można uzyskać 
w Urzędzie Gminy Suchy Dąb, ul. Gdańska nr 17, tel. 583556800 lub 583556850.

Wójt Gminy Suchy Dąb Monika Ficek

Obręb Nr ks.  wieczystej GD1G Nr działki Powierzchnia m2 Cena wywoławcza   
nieruchomości netto Wadium

Osice 00109139/0 114/7 767 87 000,00 8 700,00
Osice 00109139/0 114/8 782 89 000,00 8 900,00
Osice 00109139/0 114/9 807 91 000,00 9 100,00
Osice 00109139/0 114/10 1391 158 000,00 15 800,00

Nieruchomości niezabudowane położone na terenie wsi osice (obręb geodezyjny osice),

  ewa okuniewska od lat pracuje społecznie na rzecz suchanina
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DOCIEPLILI BUDYNKI I NA DOFINANSOWANIA NIE MAJĄ CO LICZYĆ 

władze powszechnej spółdzielni mieszkaniowej „przymorze” od lat konsekwentnie realizują inwestycje, które mają na celu po-
prawę efektywności energetycznej budynków, pozwalającymi na oszczędności w zużyciu energii cieplnej. paradoksalnie te wie-
loletnie starania utrudniają spółdzielni uzyskanie zewnętrznych środków na dalsze modernizacje. w ramach konkursów o do-
finansowanie wymagane jest bowiem wykazanie minimum 30-procentowych oszczędności w zużyciu energii. tymczasem na 
przymorzu, gdzie większość prac już wykonano, nawet 20-procentowa oszczędność byłaby dużym sukcesem.

Wieloletnie starania, by budynki były ciepłe

Sezon grzewczy może roz-
począć się lada dzień, bo tak 
naprawdę zależy od tempera-
tury panującej na zewnątrz. 
We wszystkich budynkach 
przygotowywana jest oczy-
wiście instalacja centralnego 
ogrzewania. 
 – Nie chcemy zbyt wcze-
śnie uruchamiać ogrzewania, 
aby nie narażać mieszkań-
ców na dodatkowe koszty. 
Od pewnego czasu wyłą-
czane są również grzejniki 
na klatkach schodowych, co 
również miało wpływ na zu-
życie energii cieplnej. W bu-
dynkach niskich włączone 
są jeszcze pojedyncze grzej-
niki, ale ich liczba również 
jest ograniczana. Nie ma ta-
kiej konieczności, aby nie-
potrzebnie ogrzewać części 
wspólne szczególnie w  fa-
lowcach – mówi nam Marek 
Drewnowski, zastępca preze-
sa Powszechnej Spółdzielni 
Mieszkaniowej „Przymorze”.
Przez wiele lat mówiło się, że 
nie wszyscy mieszkańcy wie-
dzą, jak efektywnie ogrzewać 
swoje mieszkania. Zdarzało 
się nawet, że w mieszkaniach 
niektórych osób temperatura 
wynosiła nawet 24 stopnie. 
Przypomnijmy w  tym miej-
scu, że odpowiednią tempe-
raturą w mieszkaniu jest 20–
21 stopni. 
Od dłuższego czasu mówi się 
coraz głośniej o  wprowadze-
niu podzielników ciepła, co 
w praktyce oznacza, że każdy 

mieszkaniec zapłaci zróżni-
cowaną kwotę za ciepło nie 
tylko ze względu na wielkość 
posiadanego mieszkania, ale 
także w  zależności od ilo-
ści zużytego ciepła do jego 
ogrzania. 
 – W naszej Spółdzielni jesz-
cze nie podjęliśmy decy-
zji o  montażu podzielników 
ciepła. Na bieżąco monito-
rujemy jego zużycie. Myślę 
jednak, że w  dalszej przy-
szłości będziemy zobligowa-
ni do wprowadzenia takiego 
rozwiązania. Przypomnę, że 
w  ubiegłym roku rozpoczę-
liśmy proces wymiany za-
worów przygrzejnikowych 
wraz z  głowicami termosta-
tycznymi nowej generacji we 
wszystkich mieszkaniach na 
terenie naszej Spółdzielni. 
Szacowaliśmy, że wymienio-
nych zostanie ponad 40 ty-
sięcy termostatów, ale wiemy 
już, że znaczna część grzej-
ników została przerobio-
na, zdemontowana przez co 
liczba ta spadnie. Dzięki tej 
inwestycji możemy zaoszczę-
dzić zużycie ciepła. Produ-
cent szacuje, że może to być 
nawet 12 procent, ale jestem 
realistą i myślę, że 5, 7 -pro-
centowe oszczędności byłoby 
równie dobrym wynikiem. 
Wtedy cała inwestycja zwró-
ciłaby się w  ciągu zaledwie 
5 lat. W  wypadku podwyż-
ki cen ciepła czas ten będzie 
jeszcze krótszy – tłumaczy 
Marek Drewnowski. 

Wymiana termostatów – 
z  różnych powodów, nie-
zależnych od Spółdzielni – 
jeszcze trwa. W  trakcie pro-
wadzenia prac okazało się, że 
niektórzy samowolnie prze-
rabiali instalacje grzewcze, 
co jest niezgodne ze statutem 
naszej Spółdzielni, w którym 
znajduje się zapis, że jest ona 
własnością PSM „Przymo-
rze”. Nawet sama wymia-
na grzejnika w  mieszkaniu 
powinna być konsultowana 

z  działem technicznych ad-
ministracji osiedla, żeby 
wiedzieć chociażby, jakie 
parametry powinien mieć 
grzejnik, który chcieliby-
śmy zamontować w  naszym 
mieszkaniu. Jak duże będą 
oszczędności w  zużyciu cie-
pła, które wystąpią po mon-
tażu nowych termostatów, 
przekonamy się dopiero po 
zakończeniu całego proce-
su i  po przeprowadzonych 
kalkulacji.
W ostatnich dwóch dekadach 
regularnie realizowano inwe-
stycje, które mają zmniejszyć 
ubytki ciepła albo zmniejszyć 
jego zużycie. W  tej chwi-
li na terenie Administracji 
Osiedla nr 1 prowadzona jest 
chociażby wymiana instalacji 
ciepłej i  zimnej wody w  jed-
nym z  budynków. Mimo że 
inwestycja nie jest jeszcze za-
kończona, to już zauważa się, 
że do podgrzania wody po-
trzeba o połowę mniej ciepła 
mniej niż do tej pory, a to po-
winno wpłynąć na wysokość 
rachunków. 
– Nieustannie monitorujemy 
możliwość pozyskania środ-
ków zewnętrznych na różne 
działania, które mają popra-
wić efektywność energetycz-
ną naszych budynków. Zde-
cydowana większość naszych 
budynków jest już docieplona 
i  nie osiągniemy założonych 
celów oszczędności zużycia 

energii cieplnej. Żartujemy, 
że inwestycje te – sf inanso-
wane zresztą w całości przez 
mieszkańców – zrealizowali-
śmy zdecydowanie za szybko, 
bo teraz nie uzyskamy żadne-
go dofinansowania. Od pew-
nego czasu staramy się pozy-
skać zewnętrzne środki f i-
nansowe na inne cele, ale też 
co rusz rzucane są nam kłody 
pod nogi. 
Warto jednak powiedzieć, 
że w  ostatnich latach PSM 
„Przymorze” uzyskała środ-
ki f inansowe (ponad 0,5 mln 
zł) po sprzedaży tzw. białych 
certyf ikatów. Biały certyf i-
kat to niejako potwierdze-
nie ilości zaoszczędzonej 
energii dzięki wdrożonym 
inwestycjom poprawiają-
cym efektywność energe-
tyczną budynków. Są one 
wydawane przez Prezesa 
Urzędu Regulacji Energety-
ki i  mają zachęcać do inwe-
stowania w energooszczędne 
technologie. 
Warto jeszcze powiedzieć, 
że o  mniejsze ubytki ciepła 
mogą zadbać sami miesz-
kańcy, wymieniając stolarkę 
okienną, korzystając przy 
tym ze spółdzielczego dof i-
nansowania. Zasady skorzy-
stania z  pomocy są proste. 
Każdy członek spółdzielni 
wymieniający okna w  swo-
im mieszkaniu musi przede 
wszystkim zgłosić się do 

administracji osiedla, gdzie 
uzyska odpowiednie dane 
techniczne, jakie powinny 
spełniać nowe okna. Nie są 
one narzucone przez władze 
spółdzielni, ale regulują to 
odpowiednie rozporządze-
nia ministerialne. Dof inan-
sowanie można otrzymać na 
poziomie 50% uśrednionej 
ceny okna. Dodać musimy, 
że wymianę stolarki okien-
nej musi zatwierdzić inspek-
tor nadzoru budowlanego ze 
Spółdzielni. 
 – Chcemy, aby mieszkań-
cy bardziej szanowali uży-
cie ciepła, korzystali z  nie-
go racjonalnie. Chcemy 
podejmować też kolejne 
działania, które przyczynią 
się do kolejnych oszczęd-
ności. Jednym z  rozwiązań 
jest chociażby modernizacja 
węzłów cieplnych wraz ze 
zmianą systemu ich sterowa-
nia. Węzły nie są własnością 
Spółdzielni, dlatego będzie-
my na ten temat rozmawiać 
z  przedstawicielami spółki 
GPEC. Staramy się reali-
zować takie przedsięwzię-
cia, które nie będą genero-
wały wysokich kosztów dla 
mieszkańców, a  będą dąży-
ły do optymalizacji poboru 
energii cieplnej do ogrzewa-
nia mieszkań – podsumowu-
je Marek Drewnowski. 

Grzegorz Rudnicki 

o G ł o s z E N i E

administracja osiedla Nr 4 pSM „przymorze”  
wynajmie lokal użytkowy  
o powierzchni 12,00 m2  

z przeznaczeniem na magazyn, położony na parterze
przy ul. obrońców Wybrzeża 6D w Gdańsku.

Lokal wyposażony jest w instalację elektryczną. 

Informacje udzielane są w administracji osiedla Nr 4
przy ul. Kołobrzeskiej 59, pokój nr 3, w godz. 7:00 – 15:00  

lub pod nr telefonów: 58 553 04 13 wew. 41 lub 667 629 555
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BRAK CHĘTNYCH DO WYBORÓW

przymorze wielkie, jedna z największych dzielnic Gdańska, od wielu lat starało się o własną radę dzielnicy. działała ona ak-
tywnie przez kilka kadencji, wspierając lokalne inicjatywy i będąc głosem mieszkańców w dialogu z władzami miasta. niestety, 
tegoroczne wybory do rad dzielnic, które odbędą się w październiku, ominą przymorze wielkie. powód? zbyt mała liczba osób 
zgłosiła swoją kandydaturę do startu w wyborach.

przymorze Wielkie bez rady dzielnicy?

Rada dzielnicy, jak każda inna 
w  Gdańsku, pełni kluczową 
rolę w lokalnym życiu społecz-
no-politycznym. To ona odpo-
wiada za współpracę mieszkań-
ców z władzami miasta, inicjuje 
lokalne projekty oraz organizu-
je i współfinansuje wydarzenia 
kulturalne czy sportowe. Rada 
zajmuje się także kwestiami 
związanymi z  bezpieczeń-
stwem, infrastrukturą, a  także 
poprawą jakości życia codzien-
nego. Brak wyborów oznacza, 
że na Przymorzu Wielkim na 
jakiś czas zabraknie formalnej 
reprezentacji mieszkańców.
Jak podkreśla Krzysztof 
Skrzypski, jeden z  mieszkań-
ców aktywnie zaangażowanych 
w  działalność na rzecz dziel-
nicy, brak chętnych do pracy 
w  radzie dzielnicy jest sporym 
rozczarowaniem. 
 – To naprawdę smutne, że nie 
udało się zebrać odpowiedniej 
liczby kandydatów. Przymorze 
Wielkie zasługuje na aktywną 

reprezentację, a brak rady osła-
bia naszą dzielnicę. Mieszkań-
cy nie mają pojęcia, jak wiele 
tracą. Rada to nie tylko for-
malność – to realna możliwość 
działania na rzecz lepszego ży-
cia w naszej okolicy – podkreśla 
Krzysztof Skrzypski.
Przymorze Wielkie to miej-
sce, gdzie mieszka wielu ludzi 
młodych, rodzin z dziećmi, ale 
również starszych osób, któ-
re oczekują wsparcia i pomocy 
w codziennych sprawach. Rada 
dzielnicy mogła działać na 
rzecz każdej z tych grup. Rada 
często współpracowała z  lo-
kalnymi instytucjami, szkoła-
mi, a także seniorami, tworząc 
przestrzeń do dialogu i aktyw-
ności obywatelskiej. W  wielu 
dzielnicach radni są tym łącz-
nikiem, który pomaga w szyb-
szym rozwiązywaniu proble-
mów i inicjowaniu zmian. 
Na Przymorzu mieszkańcy 
będą musieli czekać do ewen-
tualnych przyszłorocznych 

wyborów. Krzysztof Skrzyp-
ski ma nadzieję, że znajdą się 
w końcu osoby chętne do pod-
jęcia tego wyzwania. 
 – Mam nadzieję, że wybo-
ry do rady dzielnicy odbędą 
się na początku przyszłego 
roku. To kwestia mobilizacji 

społeczności. Jeśli pojawią się 
chętni do pracy w  radzie, mo-
żemy odbudować to, co teraz 
tracimy – mówi Skrzypski.
Przymorze Wielkie to nie je-
dyna dzielnic w  Gdańsku, 
gdzie nie odbędą się wybory 
do rady dzielnicy. Podobnie ma 

się sytuacja na Stogach. Teraz 
miasto ma 90 dni (od 13 paź-
dziernika) na ogłoszenie kolej-
nych wyborów. 
Wybory do rad dzielnic są waż-
nym elementem demokratycznego 
systemu samorządowego. To oka-
zja, by mieszkańcy mogli realnie 

wpływać na to, co dzieje się w ich 
najbliższym otoczeniu. Oby przy-
szłe wybory przyciągnęły większą 
liczbę zaangażowanych miesz-
kańców, gotowych pracować na 
rzecz Przymorza Wielkiego.

(lubek)

NOWA KŁADKA NA STOCZNI

rusza przetarg

Ogłoszono przetarg na roz-
biórkę istniejącej kładki dla 
pieszych prowadzącej na 
przystanek SKM Gdańsk 
Stocznia oraz na budowę 
nowego obiektu, który ma 
spełniać współczesne stan-
dardy i nawiązywać do indu-
strialnego charakteru okolicy. 
Nowa konstrukcja ma nie tyl-
ko ułatwić dostęp do peronu, 
ale także do terenów stocz-
niowych, które są ważnym 
punktem na mapie Gdańska.
Projekt nowej kładki został 
uzgodniony z konserwatorem 
zabytków i  będzie wkom-
ponowany w  historyczny, 

przemysłowy krajobraz dziel-
nicy. Inwestycja obejmu-
je nie tylko budowę samego 
przejścia, ale także instala-
cję dwóch wind, co znacząco 
poprawi dostępność dla osób 
z  ograniczoną mobilnością. 
Dodatkowo zmodernizowane 
zostaną schody prowadzące 
na peron, a  cały obiekt zy-
ska nowoczesne oświetlenie 
i  monitoring, zwiększając 
tym samym bezpieczeństwo 
użytkowników.
Obecnie na stacji SKM 
Gdańsk Stocznia trwa remont 
peronu, prowadzony przez 
spółkę SKM. Po zakończeniu 

tego etapu, na czas budowy 
nowej kładki zostanie przy-
gotowane tymczasowe dojście 
na peron w  poziomie torów 
od strony ul. Jana z Kolna, aby 
pasażerowie mogli bez prze-
szkód korzystać z przystanku.
Całkowity czas realizacji in-
westycji przewidziany jest na 
70 tygodni od momentu pod-
pisania umowy. Nowa kładka 
będzie nie tylko funkcjonal-
nym elementem infrastruk-
tury, ale także kolejnym kro-
kiem w  modernizacji trans-
portu miejskiego w Gdańsku.

(GR)
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Przedszkole
Wesoła Wyspa
na MORENIE

NABÓR DO NASZEGO PRZEDSZKOLA TRWA

facebook.com/WesolaWyspabiuro@wesola-wyspa.pl +48 694 288 088 

ZAPRASZAMY DO NAS

Ewa Kandydatka do Rady Dzielnicy Suchanino

• ukończenie projektu punktu widokowego przy 
ul. Starodworskiej, który jest wspólną inicjatywą 
rad dzielnic Suchanino i Siedlce

• renowacja dzielnicowych schodów i chodników

• utworzenia przejścia dla pieszych na ul. Schuberta

• realizacja ustaleń ze spaceru po dzielnicy z prezydent miasta 
Aleksandrą Dulkiewicz

• kontynuacja przedsięwzięć, które są istotne dla mieszkańców 
i mają na celu poprawę jakości ich życia

Zapraszam na wybory do Rad Dzielnic 13 października 2024 r.

MOJE CELE:

OKUNIEWSKA
Ewa

MOJE CELE:

OKUNIEWSKA
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GRALI W OLIWIE

pamięci pawła adamowicza
Na boisku szkoły Fregata 
w  Oliwie odbył się VI Tur-
niej Piłki Nożnej Pamięci 
Prezydenta Pawła Adamowi-
cza, który od lat jest hołdem 
dla przyjaciela młodzieży 
oliwskiej i  miłośnika spor-
tu. Turniej przyciągnął wiele 
drużyn i zawodników, a me-
cze rozgrywano na wysokim 
poziomie, zapewniając emo-
cjonujące spotkania pełne 
sportowej rywalizacji.
Po serii zaciętych finałów 
okazało się, że najlepszą dru-
żyną turnieju jest drużyna 
ADREM, która w  pokona-
nym polu pozostawiła ekipy 
KS Oliwa 1924 oraz DCS 
GZSiSS Oliwa.
 – Zwycięska drużyna AD-
REM wystąpiła w  skła-
dzie: Michał Bodio, Marcin 

Bokun, Krystian Wąsikow-
ski, Jakub Prostak, Filip Ko-
walewski, Tomek Czerny 
oraz Andrzej Majewski. To 
właśnie Michał Bodio został 
najlepszym strzelcem turnie-
ju, zdobywając cztery bram-
ki. Najlepszym bramkarzem 
uznano Marcina Bokuna, 
który wykazał się niezwykłą 
formą podczas rozgrywek. 
Tytuł zawodnika „Fair Play” 
przypadł Maxowi Prusikowi 
– informuje Ryszard Rivie-
ra, koordynator piłkarskich 
zmagań.
Turniej zorganizowali Klub 
ADREM, Rada Dzielnicy 
Oliwa oraz GZSiSS-DCS 
Oliwa. Dzięki ich wspól-
nej inicjatywie nie tylko 
uczcił pamięć prezyden-
ta Adamowicza, ale także 

dostarczano mieszkańcom 
Oliwy, a  przede wszystkim 
zawodnikom, niezapomnia-
nych sportowych wrażeń.
Wśród wyróżniających się za-
wodników znaleźli się także: 
Janusz Kiełbratowski, Jakub 

Bosek, Artur i  Kamil Wit-
kowscy, Kamil Jamiołkowski, 
Adam Pięta oraz Aleksander 
Cavalieri-Łukasiewicz.
 – Turniej był doskonałym 
przykładem tego, jak sport 
może jednoczyć lokalną 

społeczność i  przypominać 
o  wartościach, które wspie-
rał prezydent Paweł Adamo-
wicz – podsumowuje Ryszard 
Riviera.

(KL)
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SKORZYSTAJ Z PROFESJONALNEJ POMOCY

w dzisiejszych czasach koszty utrzymania mieszkania rosną w szybkim tempie, co dla wielu osób staje się prawdziwym wyzwaniem. 
wysokie rachunki, konieczność przeprowadzenia remontów czy nieoczekiwane naprawy mogą znacznie obciążyć domowy budżet. 
często sytuacja ta prowadzi do decyzji o zamianie mieszkania na mniejsze lub o jego sprzedaży. niestety, wiele osób zniechęcają do 
takich kroków skomplikowane formalności, konieczność wniesienia zaliczek czy myśl o remontach. na szczęście istnieją firmy, które 
pomagają w przeprowadzeniu tych procesów w sposób prosty i bezstresowy.

Jak zamienić mieszkanie na wygodniejsze i tańsze? 

– Nasza firma oferuje profesjo-
nalne wsparcie dla osób, któ-
re borykają się z  problemami 
związanymi z  utrzymaniem, 
sprzedażą lub wymianą nieru-
chomości. Dokładnie analizu-
jemy sytuację każdego klienta, 
dostosowując rozwiązania do 
jego indywidualnych potrzeb. 
Wspieramy nie tylko w aspek-
cie technicznym, ale także fi-
nansowym, dzięki czemu jeste-
śmy w stanie znaleźć optymal-
ne rozwiązanie w każdej sytu-
acji – informuje Piotr Podków-
ka, specjalista ds. nieruchomo-
ści w firmie Ivest Premium.
Pierwszą opcją jest pomoc 
w  sprzedaży mieszkania i  za-
kupie nowego, bardziej dopa-
sowanego do aktualnych po-
trzeb i możliwości finansowych 
klienta. W  wielu przypadkach 
dotychczasowe mieszkanie 
może okazać się zbyt duże, 
kosztowne w  utrzymaniu lub 
wymagać drogich remontów. 

Z  pomocą firmy Invest Pre-
mium cały proces sprzedaży 
oraz zakupu nowej nierucho-
mości staje się o wiele prostszy. 
Przedstawiciele firmy Invest 
Premium zajmują się wszystki-
mi formalnościami, doradzają 
w wyborze nowego mieszkania 
oraz pomagają w  przeprowa-
dzeniu niezbędnych prac re-
montowych. Dzięki temu nie 
muszą martwić się o szczegóły.
To rozwiązanie jest wyjątkowo 
atrakcyjne dla osób, które po-
siadają mieszkania wymagają-
ce generalnych remontów lub 
dla tych, którzy chcą zmini-
malizować koszty utrzymania. 
Zamiana na mniejsze miesz-
kanie może znacząco poprawić 
komfort życia i obniżyć wydat-
ki związane z  rachunkami czy 
czynszem. Invest Premium nie 
tylko pomaga w  znalezieniu 
odpowiedniej nieruchomości, 
ale także doradza, jak najlepiej 
dopasować mieszkanie do no-
wych potrzeb.
 – Kolejną opcją, którą ofe-
rujemy, jest szybka sprzedaż 
mieszkania za gotówkę. To 
rozwiązanie dla osób, któ-
re potrzebują natychmiasto-
wych środków finansowych, 
np. w  sytuacji odziedzicze-
nia spadku lub nagłej potrze-
by gotówki. Proces sprzedaży 
mieszkania często bywa długi 
i  skomplikowany, zwłaszcza 
gdy potrzebne jest uzyskanie 
kredytu przez nabywcę. My 
natomiast oferujemy szybki 

odkup nieruchomości, co po-
zwala klientowi uzyskać środ-
ki w  krótkim czasie – nawet 
w ciągu kilku dni. Dzięki temu 
można uniknąć przedłużają-
cych się formalności i skompli-
kowanych procedur, a uzyskane 
środki mogą być natychmiast 
wykorzystane na inne cele – za-
znacza Piotr Podkówka.
Trzecim z  rozwiązań jest tzw. 
renta dożywotnia. Jest to opcja 
dla osób, które chcą pozbyć się 
obciążeń związanych z  utrzy-
maniem mieszkania, jednocze-
śnie zyskując dodatkowe środki 
na emeryturę. W  takim przy-
padku przenoszone jest prawo 
własności nieruchomości na 
firmę w zamian za stałe wypła-
ty w postaci renty. Jest to ide-
alne rozwiązanie dla seniorów, 

którzy chcą cieszyć się spoko-
jem finansowym i jednocześnie 
nie martwić się o rosnące kosz-
ty utrzymania mieszkania.
 – Renta dożywotnia to roz-
wiązanie dla osób, które chcą 
zabezpieczyć swoją przyszłość. 
Zyskują stabilny dochód, 
a  jednocześnie pozbywają się 
problemów związanych z  wy-
sokimi kosztami utrzymania 
mieszkania. To forma wspar-
cia, która pozwala na spokojne 
życie, bez obawy o niespodzie-
wane wydatki – dodaje Piotr 
Podkówka.
Priorytetem firmy jest zna-
lezienie najlepszego rozwią-
zania dla każdego klienta. 
Invest Premium współpracuje 
z  doświadczonymi doradca-
mi finansowymi i  prawnymi, 

aby zapewnić profesjonalne 
wsparcie na każdym etapie 
procesu sprzedaży, zakupu czy 
zamiany mieszkania. Pomoc 
obejmuje także ocenę stanu 
technicznego nieruchomo-
ści oraz doradztwo w  kwestii 
remontów. Dzięki temu każ-
dy może mieć pewność, że 
mieszka w nieruchomości do-
pasowanej do swoich potrzeb 
– wygodnej i  odpowiednio 
skrojonej na miarę możliwości 
finansowych.
 – Nasza firma oferuje różno-
rodne rozwiązania, które po-
magają w  skutecznym zarzą-
dzaniu nieruchomościami. Bez 
względu na to, czy celem jest 
sprzedaż mieszkania, jego za-
miana na nowe czy uzyskanie 
dodatkowych środków dzięki 

rencie dożywotniej – poma-
gamy przejść przez każdy etap 
procesu. Najważniejsze jest, aby 
mieszkać wygodnie, bez zbęd-
nych obciążeń finansowych. 
Nasza rola to sprawić, by każdy 
mógł osiągnąć ten komfort, nie-
zależnie od aktualnej sytuacji 
życiowej czy finansowej – pod-
sumowuje Piotr Podkówka. 

(lubek)

POLICJA OSTRZEGA

chroń swoją 
działkę 
Koniec sezonu działkowego to 
czas, kiedy właściciele ogród-
ków pozostawiają swoje altany 
bez nadzoru. Nic dziwnego, 
że ta sytuacja może przyciągać 
potencjalnych złodziei. 
Aby ustrzec się przed złodzie-
jami, policjanci zachęcają do 
regularnego doglądania swo-
ich ogródków. Niestety często 
bywa tak, że szkody wyrzą-
dzone przez „niechcianych 
gości” mogą okazać się więk-
sze niż tylko skradzione mie-
nie. Sprawcy, aby dostać się do 
wnętrza pomieszczenia, dewa-
stują altany i uszkadzają zabez-
pieczenia okien i drzwi.
Dlatego podczas doraźnych 
kontroli sprawdzajmy stan za-
bezpieczenia altanek. Uwa-
gę zwróćmy na ewentualne 
uszkodzenia zamków. Jeże-
li stwierdzimy, że posiadane 
przez nas zabezpieczenia mogą 
być niewystarczające, warto 
zastanowić się nad dodatko-
wymi zabezpieczeniami.
Policjanci apelują również 
o  to, aby poza sezonem nie 
zostawiać w altanach i schow-
kach narzędziowych żadnych 
wartościowych przedmiotów. 
Drogie narzędzia elektryczne 
czy sprzęty kuchenne mogą 
kusić złodziei.

(GR)

F.P. Invest Premium  
 ul. Lazurowa 8    
Gdańsk 80-680  

  
Adres mailowy:  

piotr@fpinvestpremium.pl   
Nr telefonu: 502 293 450
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POTRZEBA ZMIAN, BY WYELIMINOWAĆ PATOLOGIĘ

w Gdańsku odbyło się posiedzenie komisji prawa i legislacji zgromadzenia ogólnego krajowej rady spółdzielczej połączone 
z parlamentarnym zespołem ds. spółdzielczości. przypomnijmy, że przewodniczy jej agnieszka serba-chrzanowska, przewod-
nicząca rady nadzorczej sm „suchanino”. spotkanie było elementem współpracy między parlamentarzystami a środowiskiem 
spółdzielczym w celu zmiany przepisów, dotyczących funkcjonowania spółdzielni różnych branż. w spotkaniu uczestniczyli 
obecni parlamentarzyści, członkowie komisji prawa i legislacji krs i m.in. były poseł Jerzy borowczak, który przez wiele lat 
działał na rzecz spółdzielczości mieszkaniowej.

dla spółdzielni mieszkaniowych wieje 
w końcu dobry wiatr

Podczas spotkania omawia-
no potrzeby zmian w  prawie 
i legislacji.
 – Na terenie naszego woje-
wództwa Pomorski Regional-
ny Związek Rewizyjny Spół-
dzielni w  Sopocie przeprowa-
dził ankietę dotyczące potrzeb 
zmian legislacyjnych. Wynika 
z niej, że 90 % ankietowanych 
jest niezadowolonych z  aktu-
alnego prawa spółdzielczego 
mieszkaniowego. Padła pro-
pozycja, aby przy Krajowej 
Radzie Spółdzielczej utworzyć 
zespół roboczy, złożony ze 
spółdzielców oraz ekspertów 
prawa, który miałby identyfi-
kować niekorzystne elementy 
prawa i  przygotowywać pro-
jekty jego zmian. Taka komisja 
już powstała i mam nadzieję, że 
ta praca przyniesie pozytywne 
rezultaty – mówi Agnieszka 
Serba-Chrzanowska, przewod-
nicząca Komisji Prawa i Legi-
slacji Zgromadzenia Ogólnego 
Krajowej Rady Spółdzielczej.
Spółdzielcy w  ankiecie suge-
rowali wnioski dotyczące: do-
browolności w  organizacji ze-
brania przedstawicieli człon-
ków lub walnych zgromadzeń, 
pełnomocnictwa i  głosowania 
na walnych zgromadzeniach. 
Chodzi o  to, aby spółdziel-
niom dać wolną rękę w  tych 

kwestiach, a usankcjonować to 
odpowiednimi zapisami w sta-
tutach. W ankiecie pojawiły się 
też tematy dotyczące kaden-
cyjności członków rad nadzor-
czych, dofinansowania dzia-
łań kulturalnych, społecznych 
i  zdrowotnych oraz zamiany 
regulacji odpowiedniego zasto-
sowania Ustawy o własności lo-
kali w zakresie czynności prze-
kraczających zwykły zarząd 
nieruchomościami, których 
spółdzielnia jest współwłaści-
cielem oraz tworzenia wspólnot 
i regulacja stanu prawnego pod 
budynkami mieszkalnymi. 
 – Bardzo często prawo usta-
nawiają osoby, które w  żaden 
sposób nie mają nic wspólne-
go ze spółdzielczością miesz-
kaniową. Od lat próbuje się 
ograniczyć nasze możliwości, 
wprowadzając niekorzystne dla 
spółdzielców przepisy prawne, 
które w  konsekwencji mogą 
prowadzić do ich likwidacji. 
Nie tylko ja, ale całe środo-
wisko spółdzielcze od dawna 
oczekuje, że przy tworzeniu 
prawa będzie brany pod uwagę 
nasz głos. Nie chcemy, by ktoś 
uszczęśliwiał nas na siłę – ko-
mentuje Leonard Wieczorek, 
prezes Spółdzielni Mieszka-
niowej „Suchanino”, który jest 
również prezesem Pomorskiego 

Regionalnego Związku Rewi-
zyjnego Spółdzielni w Sopocie
Ważne są zmiany chociaż-
by w  kwestii pełnomocnictw 
udzielanych na walne zgroma-
dzenie. W  niektórych przy-
padkach bowiem dochodzi do 
patologii, ponieważ zdarzają 
się sytuacje, kiedy jedna oso-
ba potrafi zgromadzić aż kil-
kadziesiąt pełnomocnictw, co 
może nieść za sobą brzemienne 
w skutkach konsekwencje. 
 – Takie sytuacje, ale nie na tak 
dużą skalę, mają miejsce rów-
nież w  pomorskich spółdziel-
niach mieszkaniowych. Moim 
zdaniem każda spółdzielnia 
powinna indywidualnie podej-
ście do kwestii pełnomocnictw 
i  odpowiedni zapis umieścić 
w  swoim statucie. Uważam, 
że bardzo niekorzystny dla nas 
jest też zapis dotyczący tworze-
nia się wspólnot mieszkanio-
wych z mocy prawa – podkreśla 
Leonard Wieczorek.
W  posiedzeniu uczestniczył 
również były poseł Jerzy Bo-
rowczak, który podczas swojej 
pracy w sejmie aktywnie działał 
na rzecz spółdzielczości miesz-
kaniowej, za co otrzymał nawet 
Złoty Medal Spółdzielczości. 
 – Mam nadzieję, że teraz 
– kiedy w  sejmie nie ma Li-
dii Staroń, największego 

wroga spółdzielczości – praca 
nad zmianami ustaw będzie 
przebiegać sprawniej, a wpro-
wadzone przepisy będą na ko-
rzyść spółdzielców. Niektó-
re z  nich są po prostu chore. 
Sam uczestniczyłem w zebra-
niu, gdzie jedna osoba miesz-
kająca w drugiej części miasta 
i  niemająca nic wspólnego ze 
spółdzielnią dysponowa-
ła pełnomocnictwem i  brała 
udział w  głosowaniach. Tak 
nie może być. Poza tym spół-
dzielnie, o  czym zawsze mó-
wiłem, powinny mieć moż-
liwość budowy mieszkań. 
Tworzący prawo nie chcą bo-
gacić spółdzielni i  ich rozwi-
jać, ale bogacić się na nich lub 
im szkodzić, pomagając w tej 
sposób deweloperom. Wierzę, 
że teraz będzie dobry czas dla 
spółdzielni mieszkaniowych. 
Dużo osób z  odpowiednią 
wiedzą jest zaangażowanych 
w  pracę nad zmianami usta-
wodawczymi. Odnoszę też 
wrażenie, że sami mieszkańcy 
zaczęli dostrzegać, że majątek 
spółdzielni jest też ich mająt-
kiem, dlatego coraz bardziej 
interesują się działaniami 
spółdzielni – mówi „Panora-
mie” Jerzy Borowczak. 

Krzysztof Lubański

spółdziELczość

 waldemar witkowski, przewodniczący parlamentarnego 
zespół ds. spółdzielczości.

Mam wrażenie, że większość przedstawicieli w  izbie se-
nackiej ma mierną wiedzę na temat spółdzielczości. Mało 
kto wie, że spółdzielnie – nawet w Polsce – powstawały już 
w XIX wieku. W niedalekiej przecież Brodnicy w Kujaw-
sko-Pomorskim powstał pierwszy bank spółdzielczy, który 
założono w 1862 roku. Spółdzielnie mieszkaniowe – przede 
wszystkim w  zaborze niemieckim – powstawały w  XIX 
wieku. Powstałe w tamtym czasie budynki można spotkać 
chociażby w Gnieźnie czy Poznaniu. Dzisiejsze prawo spół-
dzielcze wywodzi się z trzech różnych praw – szczególnie 
właśnie z  prawa niemieckiego. Po upadku komunizmu 
w Polsce spółdzielczość tępiono, bo wszystko, co działało 
przed tym okresem, utożsamiano ze Związkiem Radziec-
kim i uważano za złe. Teraz to się zmieniło. Coraz więcej 
osób patrzy przychylniej na spółdzielczość mieszkaniową 
i docenia jej działalność. 
Dlatego też powstał Parlamentarny Zespół ds. Spółdziel-
czości. Chcemy dokonać drobnych korekt w ustawach, które 
doprecyzują funkcjonowanie spółdzielni, ułatwią działanie 
sądów, aby nie musiały one ustanawiać prawa, ale poruszały 
się w jego granicach. Chcemy również właściwie umocować 
spółdzielnie uczniowskie, które funkcjonują w wielu szko-
łach, ale w prawie oświatowym są luki dotyczące ich działal-
ności. Dzięki nim młodzież może uczyć się gospodarności. 
Zależy nam też na tym, aby mieszkalnictwo społeczne nie 
kojarzyło się tylko z TBS czy Społecznymi Agencjami Wy-
najmu, ale również z budownictwem spółdzielczym lokator-
skim. Nie będzie to obciążać Budżetu Państwa, ponieważ 
spółdzielnie mieszkaniowe posiadają z  reguły zdolność fi-
nansową i bez problemu uzyskają kredyt na realizację inwe-
stycji. Warto, by władze publiczne przekazywały uzbrojone 
grunty pod inwestycje mieszkaniowe, ale pod warunkiem, 
że będzie na nich prowadzone budownictwo lokatorskie. 
Wtedy koszt budowy mieszkań będzie znacznie niższy 
niż na rynku deweloperskim, bo pamiętajmy, że spółdziel-
nie mieszkaniowe nie mogą zarabiać na realizacji takiej 
inwestycji. 
To są w tej chwili najważniejsze rzeczy, którymi będzie zaj-
mować się w najbliższym czasie. Zdajemy sobie sprawę, że 
świata nie naprawimy w ciągu kilku miesięcy, dlatego sukce-
sywnie będziemy zajmować się kolejnymi ważnymi dla spół-
dzielczości tematami. 

   posiedzenie komisji prawa i legislacji zgromadzenia ogólnego krajowej rady spółdzielczej połączone z parlamentarnym 
zespołem ds. spółdzielczości
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AKTYWNY POWRÓT PO WAKACJACH 

na terenie rsm „budowlani” w Gdańsku od lat kwitnie życie kulturalne i społeczne, dzięki czemu mieszkańcy mają 
możliwość rozwoju i twórczego spędzania czasu. w ramach działalności spółdzielni funkcjonują dwa osiedlowe kluby: 
„adrem” oraz „oko”, które przyciągają mieszkańców w każdym wieku i oferują bogaty program zajęć.

Jesienna oferta klubu „oko”

Klub „Adrem” cieszy się 
dużym zainteresowaniem 
mieszkańców i  regularnie 
informujemy o  jego działa-
niach na łamach naszej ga-
zety. W  klubie organizowa-
ne są przede wszystkim za-
jęcia sportowe dla młodych 
mieszkańców osiedla. Klub 
mieszczący się przy ul. Czy-
żewskiego ma również ofer-
ty dla starszych. Ciekawą 
propozycją są wieczorki ta-
neczne dla osób powyżej 40 

lat. Imprezy odbywają się 
w  piątki, a  wszelkie infor-
macje na ten temat uzyskać 
można dzwoniąc pod numer 
660-519-370.
Z  kolei klub „OKO” również 
nie zwalnia tempa po uda-
nej „Akcji Lato 2024”, która 
przyciągnęła licznych uczest-
ników. W ramach wakacyjnej 
oferty najmłodsi mieszkańcy 
osiedla mogli wziąć udział 
w  licznych atrakcjach – za-
równo tych odbywających się 

w  siedzibie klubu, jak i  na 
świeżym powietrzu. Cieka-
wy i  zróżnicowany program 
zapewniał dzieciom i  mło-
dzieży mnóstwo aktywności, 
które sprawiły, że wakacje 
minęły w  atmosferze zabawy 
i twórczego działania.
 – Z  początkiem września 
nasz klub powrócił do regu-
larnego harmonogramu zajęć, 

oferując swoim uczestnikom 
ciekawe propozycje na jesień. 
Wśród nich szczególną uwa-
gę warto zwrócić na warszta-
ty plastyczne oraz rękodziel-
nicze, które będą odbywać 
się w  nowo wyremontowanej 
salo-pracowni. To doskonała 
okazja do rozwijania umiejęt-
ności manualnych, odkrywa-
nia artystycznych talentów, 

a  także do poznania nowych 
osób. Również Klub Senio-
ra zaprasza do aktywnego 
uczestnictwa w  swoich za-
jęciach – to nie tylko możli-
wość spotkań towarzyskich, 
ale także sposób na twórcze 
spędzenie czasu i  integrację 
z  sąsiadami – mówi Dariusz 
Lulewicz, kierownik klubu.
Wrzesień i  październik 

w  klubie „OKO” zapowiada-
ją się jako pełne ciekawych 
wydarzeń, które mają na celu 
dalszą aktywizację miesz-
kańców osiedla. Serdecznie 
zapraszamy do korzystania 
z  bogatej oferty kulturalnej 
i społecznej obu klubów!

(GR)

RACJONALNE OGRZEWANIE MIESZKAŃ 

Jak nie ponosić wygórowanych kosztów?
Sezon grzewczy zbliża się 
wielkimi krokami, a  miesz-
kańcy Robotniczej Spółdzielni 
Mieszkaniowej „Budowlani” 
w  Gdańsku, którzy korzystają 
z  podzielników ciepła, muszą 
pamiętać, że sposób, w  jaki 
ogrzewają swoje mieszkania, 
bezpośrednio wpływa na po-
noszone koszty. Z każdym ro-
kiem obserwujemy wzrost cen 
ciepła, dlatego tym bardziej 
warto zastanowić się nad efek-
tywnym i  oszczędnym podej-
ściem do ogrzewania swoich 
mieszkań.
Racjonalne korzystanie 
z ogrzewania pozwala nie tyl-
ko zmniejszyć rachunki, ale 
także przyczynia się do dbało-
ści o  środowisko. Spółdzielnia 
nieustannie podejmuje działa-
nia, które mają na celu popra-
wę efektywności energetycznej 
budynków, jednak na obniże-
nie kosztów ciepła wpływają 
również nawyki mieszkańców.

JAK RACJONALNIE OGRZE-
WAĆ MIESZKANIA?
Oto kilka praktycznych porad, 
które pomogą skutecznie za-
rządzać ciepłem w mieszkaniu:

1. Nie zasłaniaj grzejników 
– zadbaj o  to, aby ciepło 
swobodnie rozchodziło się 
po pomieszczeniu. Zasło-
ny, meble lub suszące się 
pranie umieszczone przed 
grzejnikami znacznie ogra-
niczają ich wydajność.

2. Wietrz mieszkanie kró-
cej, ale intensywniej – 
wietrzenie jest ważne, ale 
staraj się robić to szyb-
ko i  przy szeroko otwar-
tych oknach. Długotrwałe 
uchylanie okien w  trakcie 
włączonego ogrzewania 
powoduje znaczne straty 
ciepła. Podczas wietrzenia 
musi być zamknięty zawór 
termostatyczny kaloryfera.

3. Utrzymuj stałą tempe-
raturę – nie przegrzewaj 
mieszkania. Optymal-
na temperatura to około 
20°C. W  nocy warto nie-
co obniżyć temperaturę, co 
również przyczyni się do 
oszczędności.

4. Kontroluj podzielni-
ki ciepła – regularnie 

sprawdzaj stan podziel-
ników i  nie zostawiaj ich 
ustawionych na maksymal-
ny poziom bez potrzeby. 

5. Korzystaj z  rolet i  za-
słon – zasłony i  rolety 
mogą zatrzymywać ciepło 
w  mieszkaniu, zwłaszcza 
w  nocy, kiedy temperatura 
na zewnątrz spada. W cią-
gu dnia warto odsłaniać 
okna, by wpuścić ciepło 
słoneczne, które dodatko-
wo ogrzeje mieszkanie. 
Prezes Spółdzielni Miesz-
kaniowej „Budowlani”, 
Zbigniew Kopiński, pod-
kreśla, że zarządzanie cie-
płem w  mieszkaniu to nie 
tylko kwestia komfortu, ale 
także odpowiedzialności za 
ponoszone koszty. 
 – Ceny energii cieplnej 
regularnie rosną, dlate-
go mieszkańcy, świadomie 
podchodząc do kwestii 
ogrzewania, mogą realnie 
wpłynąć na swoje rachun-
ki. Warto zwracać uwagę 
na codzienne nawyki i  ko-
rzystać z  prostych roz-
wiązań, które pomagają 

w  oszczędzaniu – dodaje 
Zbigniew Kopiński.
Spółdzielnia podejmuje 
również działania w  za-
kresie poprawy efektyw-
ności energetycznej budyn-
ków. Ocieplenia elewacji, 
modernizacja instalacji 
grzewczych czy montaż 
nowych okien to tylko nie-
które z działań, które mają 
na celu zmniejszenie zu-
życia ciepła w  budynkach. 
Dzięki takim inwestycjom, 
mieszkania stają się coraz 
bardziej energooszczędne, 
co ma bezpośredni wpływ 
na obniżenie kosztów 
ogrzewania.
Zbliżający się sezon 
grzewczy to doskonały 
moment, aby zacząć wpro-
wadzać zmiany w  swo-
ich nawykach związanych 
z  ogrzewaniem mieszkań. 
Warto dbać o  efektywność 
energetyczną, by cieszyć 
się komfortem cieplnym, 
jednocześnie nie obciąża-
jąc nadmiernie domowego 
budżetu.

(GR)

NaszE spraWY

o G ł o s z E N i E

robotnicza Spółdzielnia Mieszkaniowa „Budowlani” 
w Gdańsku  

– oliwie przy ul. Grunwaldzkiej 569  
posiada lokale użytkowe do wynajęcia:

 1. Lokal przy ul. Grunwaldzkiej 563
20,05 m2 ze stawką 3,50 zł/m2    

2. Lokal przy ul. Grunwaldzkiej 563
144,40 m2 ze stawką 3,74 zł/m2
3.Lokal przy ul. Karpackiej 4C
43,13 m2 ze stawką 12,30 zł/m2

Stawki powyższe nie obejmują opłat z tytułu centralnego 
ogrzewania, energii elektrycznej, wody, wywozu 

nieczystości, wieczystego użytkowania gruntu, podatku 
od nieruchomości itp. Stawki do negocjacji.

Bliższych informacji udziela się 
pod nr tel. (58) 552-00-08 wew. 50,  

w dniach:
Pon. od 8.00 do 15.00, Wt.- Czw. od 7.00 do 13.00, Pt. 

od 7.00 do 12.00
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POCZUJ SWOJĄ MOC! 

Jeśli doświadczasz jakiejkolwiek formy przemocy w bliskich relacjach bądź czujesz się zagrożona tym zjawiskiem, skorzystaj 
z bezpłatnej pomocy psychologicznej i dołącz do grupy psychoedukacyjnej „poczuj swoją moc!”. nie musisz być sama! możesz 
odzyskać wpływ na swoje życie!

Grupa dla kobiet doświadczających  
przemocy domowej

Punkt Interwencji Kryzyso-
wej (PIK) Miejskiego Ośrodka 
Pomocy Społecznej w  Sopocie 
organizuje kolejną edycję gru-
py psychoedukacyjnej dla ko-
biet, które znajdują się w prze-
mocowej relacji. W  zajęciach 
mogą również wziąć udział 
panie, które doświadczyły 
przemocy w  przeszłości i  bo-
rykają się z  jej długofalowymi 
konsekwencjami.   
 – Celem grupy jest udziele-
nie wsparcia psychologiczne-
go, wzmocnienie kobiet oraz 
edukacja dotycząca zjawiska 
przemocy. Grupa to bezpieczne 
miejsce spotkań, które ma słu-
żyć odbudowaniu poczucia war-
tości i  pewności siebie. Mamy 
nadzieję, że zajęcia te pozwolą 
paniom odnaleźć w  sobie siłę 
i  motywację, aby uwolnić się 
z  dominującej relacji z  osobą, 
która je krzywdzi – podkreśla 

Magdalena Szerszyńska, za-
stępca dyrektora MOPS Sopot.
Wiedza merytoryczna, jaką 
otrzymają uczestniczki spotkań, 
połączona będzie z  zajęciami 
warsztatowymi. Psycholożki 
prowadzące grupę zaproponują 
ćwiczenia, które pomogą w na-
uczeniu się konstruktywnych 
zachowań obronnych i  stawia-
niu granic. Panie będą miały 
szansę przezwyciężyć poczucie 
traumy i bezradności, jakich do-
świadczają w roli osoby zmaga-
jącej się z doświadczeniem prze-
mocy. Będą mogły wymienić się 
doświadczeniami związanymi 
z radzeniem sobie w sytuacjach 
kryzysowych, wzajemnie wspie-
rać się i motywować do wyjścia 
z  przemocowej relacji. Poprzez 
odzyskanie poczucia bezpie-
czeństwa, sprawczości i poczu-
cia własnej wartości, będą miały 
szansę na budowanie nowych 

satysfakcjonujących relacji. 
Zajęcia są bezpłatne i  będą 
obejmowały cykl 20 spotkań raz 
w  tygodniu. Odbywać się będą 
w  środy, w  godz. 17.00–19.00 

w siedzibie Punktu Interwencji 
Kryzysowej MOPS Sopot, al. 
Niepodległości 876. Planowa-
ny termin spotkań: październik 
2024 – marzec 2025. 

Udział w  zajęciach poprzedzo-
ny jest indywidualnymi konsul-
tacjami z  psychologiem. Nabór 
do grupy trwa do 11 paździer-
nika. Zgłoszenia przyjmuje 

PIK pod numerem tel. 58 550 
14 14 lub 609 680 115 w godz. 
8.00–19.00.

(AN)

żYciE sopotU

RZĄDOWA POMOC

darmowe żłobki w sopocie
Sopoccy radni przyjęli uchwałę 
w  sprawie ustalenia wysokości 
opłaty za pobyt i maksymalnej 
opłaty za wyżywienie w  żłob-
kach prowadzonych przez so-
pocki samorząd. Dzięki rządo-
wemu wsparciu finansowemu 
w ramach programu „Aktywnie 
w  żłobku”, w  Sopocie rodzice 
od 1 października nie będą po-
nosić opłaty za pobyt dziecka 
w żłobku. Będą płacić tylko za 
wyżywienie. Sopot nie jest wy-
jątkiem. Podobne rozwiązanie 
wprowadzają inne samorządy. 
Uchwała przyjęta przez sopoc-
kich radnych podczas czwart-
kowej sesji Rady Miasta Sopo-
tu jest konsekwencją wprowa-
dzenia rządowego programu 
„Aktywny rodzic” i przyznania 
świadczenia „Aktywnie w żłob-
ku”. Rodzice od przyszłego mie-
siąca ponosić będą jedynie kosz-
ty wyżywienia dziecka, które 
pozostają bez zmian i miesięcz-
nie wyniosą ok. 200 zł. Zaosz-
czędzą rodzice, ale też gmina. 
Szacuje się, że w budżecie So-
potu zostanie dzięki temu 1,8 
mln zł rocznie. 
 – Decyzja rządu jest korzystna 
nie tylko dla rodziców, ale też 
dla samorządów, które prowa-
dzą żłobki. Do tej pory finan-
sowanie pobytu dzieci w  żłob-
ku spadało na barki budżetów 
samorządowych. Staraliśmy 
się nie obciążać rodziców, któ-
rzy pokrywali tylko niewielką 
część tych kosztów. W Sopocie 

to odpłatność rzędu 400 zł mie-
sięcznie plus opłata za wyżywie-
nie. Tymczasem realny koszt to 
ponad 2 tys. zł na dziecko mie-
sięcznie. Różnica pokrywana 
jest z budżetu miasta. Po wpro-
wadzeniu programu „Aktywny 
Rodzic” opiekunowie nie będą 
ponosić kosztów pobytu dziec-
ka w  żłobku, będą płacić tyl-
ko za wyżywienie. Natomiast 
samorządy otrzymają 1500 zł 
na każde dziecko, co pozwo-
li nam inwestować w szkolenia 
kadry oraz rozwijać i  ulepszać 
infrastrukturę żłobkową. „Za-
oszczędzone” środki wydamy 
na poprawę jakości opieki nad 
dziećmi – mówi Magdalena 
Czarzyńska-Jachim, prezydent 
Sopotu.
Od 1 października, w  oparciu 
o zapisy ustawy o wspieraniu ro-
dziców w aktywności zawodo-
wej oraz w wychowaniu dziec-
ka „Aktywny rodzic”, opiekun 
dziecka może złożyć wniosek 
do ZUS o przyznanie świadcze-
nia „Aktywnie w  żłobku”. Jest 
ono skierowane do rodziców 
dzieci uczęszczających do insty-
tucji opieki nad dziećmi do lat 3, 
a więc żłobka, klubu dziecięcego 
lub dziennego opiekuna i przy-
sługuje w wysokości do 1,5 tys. 
zł na dziecko, a  w  przypadku 
dziecka legitymującego się orze-
czeniem o  niepełnosprawności 
– do 1,9 tys. zł miesięcznie.

 (GR)
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ROZŚWIETLAMY SOPOT 

 – niedawno rozpoczęto modernizację oświetlenia ulicznego na ośmiu ulicach miasta. pra-
ce obejmują wymianę 259 opraw na nowoczesne i energooszczędne modele. projekt jest 
częścią ogólnopolskiego programu „rozświetlamy polskę”, współfinansowanego z rządo-
wego Funduszu polski ład, a jego koszt wynosi 922 500 zł. zakończenie prac, zgodnie 
z zapisami umowy, planowane jest na 18 listopada – informuje anna dyksińska, rzecznik 
prasowy zarządu dróg i zieleni w sopocie.

Nowoczesne i ekologiczne oświetlenie 

Oświetlenie będzie zmoder-
nizowane przy ulicach: Bi-
twy pod Płowcami, Łokiet-
ka, Polnej, Hestii, Junaków, 
Malczewskiego i  Powstańców 
Warszawy.
Nowoczesne oprawy oświetle-
niowe LED, które zostaną za-
stosowane, oferują wiele korzy-
ści, w tym oszczędność energii 
oraz wydłużoną żywotność, 
a  przede wszystkim zużywają 
znacznie mniej energii niż tra-
dycyjne żarówki, co bezpośred-
nio przekłada się na zmniej-
szenie zużycia prądu i  niższe 
koszty utrzymania. To jednak 
nie tylko korzyść dla budżetu 
miasta – wymiana oświetlenia 
ma także kluczowy wpływ na 
środowisko.
 – Zrównoważony rozwój to 
jeden z priorytetów miast XXI 
wieku, a  modernizacja oświe-
tlenia ulicznego stanowi istot-
ny krok w  kierunku bardziej 
ekologicznego zarządzania in-
frastrukturą miejską. Trady-
cyjne źródła światła, takie jak 

lampy sodowe, charakteryzują 
się wysokim zużyciem energii 
i  krótszą żywotnością. Zasto-
sowanie nowoczesnych techno-
logii LED pozwala na znaczną 
redukcję emisji gazów cieplar-
nianych związanych z produk-
cją energii, co ma bezpośredni 
wpływ na walkę ze zmianami 
klimatu – wyjaśnia Wojciech 
Ogint, dyrektor Zarządu Dróg 

i Zieleni w Sopocie.
Dzięki zmniejszonemu zużyciu 
energii, Sopot nie tylko obni-
ży swoje rachunki za prąd, ale 
również zredukuje ślad węglo-
wy miasta.
Dodajmy, że nowe energo-
oszczędne oprawy LED to 
także wyższa jakość światła. 
Emitują one bardziej naturalne 
i  równomierne światło, które 

nie miga, co zwiększa kom-
fort mieszkańców oraz popra-
wia widoczność w  przestrzeni 
publicznej. Lepsze oświetlenie 
przekłada się na poprawę bez-
pieczeństwa – zarówno pie-
szych, jak i kierowców, zwłasz-
cza po zmroku.

(GR)
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WYdarzENia

W NAJBLIŻSZĄ SOBOTĘ

przebadaj się!
Urology Week w  tym roku 
trwa od 23 do 29 września. 
Spółka Copernicus, włączając 
się w tę profilaktyczną inicja-
tywę, zaprasza mężczyzn na 
badania do Szpitala św. Woj-
ciecha w  Gdańsku w  sobotę, 
28 września.
Pacjenci będą mieli wykona-
ne badanie PSA z krwi i kon-
sultację urologiczną w  godz. 
9.00–15.00. Konieczna jest 
wcześniejsza rejestracja pod 
adresem kbrozek@coperni-
cus.gda.pl W treści maila na-
leży podać imię, nazwisko, 
PESEL i numer telefonu.
Celem kampanii jest budo-
wanie świadomości istnienia 

nowotworu, przełamywa-
nie tabu, nauka samobadania 
u mężczyzn, a przede wszyst-
kim zwrócenie uwagi na pro-
filaktykę, która potrafi urato-
wać życie. Warto podkreślić, 
że wcześnie wykryty rak jąder 
jest wyleczalny w  100 proc. 
Akcje prowadzone podczas 
kampanii kierowane są głów-
nie do młodych mężczyzn, 
w wieku od 20. do 40. r. ż., ich 
partnerek, rodzin oraz przyja-
ciół. Statystycznie aż 25 proc. 
zachorowań dotyka młodych 
mężczyzn.

(GR)

NOWY CHODNIK I REMONT JEZDNI 

Na radarowej 
Niebawem rozpocznie się 
przebudowa ul. Radarowej 
na odcinku od Zenitowej do 
Astronautów. Umowa na ro-
boty budowlane została pod-
pisana.  Prace zakończą się na 
jesieni przyszłego roku.
W ramach robót przebudowa-
ny zostanie ponad 400-metro-
wy odcinek konstrukcji jezdni 
ulicy Radarowej, wzdłuż któ-
rego powstanie oczekiwany 
przez mieszkańców chodnik. 

Przebudowane zostaną rów-
nież skrzyżowania z  ulica-
mi Zenitową i  Astronautów, 
a także zjazdy z ul. Radarowej 
na remontowanym odcinku. 
Odwodnienie zapewnią rowy 
infiltracyjne. Przewidziano 
również nasadzenia zieleni, 
w tym nowych drzew.
Koszt prac wyniesie ponad 3 
mln zł.

(GR)
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W GALERII MIEJSKIEJ

zapraszamy na 
warsztaty
Gdańska Galeria Miejska za-
prasza na cykl warsztatów 
edukacyjnych z zakresu sztuki 
współczesnej oraz materiałów 
wykorzystywanych do jej pro-
dukcji dla dzieci, młodzieży 
i  dorosłych. Od września do 
końca listopada spotkania będą 
odbywały się dwa razy w mie-
siącu, w weekendy. Obowiązują 
zapisy.
Uczestnictwo nie wymaga żad-
nego doświadczenia. Ćwicze-
nia plastyczne będą dostosowa-
ne do wieku i sprawią przyjem-
ność wszystkim zainteresowa-
nym, a głównym ich celem jest 
rozwijanie kreatywności i wie-
dzy z zakresu sztuki współcze-
snej i wykorzystywanych w niej 
materiałów. 
Terminy:  28–29 września (gli-
na), 12–13 października (drew-
no), 26–27 października (tka-
nina), 9–10 listopada (plastik), 
23–24 listopada (szkło). Sobot-
nie spotkania będą skierowa-
ne do dzieci w wieku 8–13 lat, 
a niedzielne do młodzieży i do-
rosłych, w godz. 10.00–12.00.
Zajęcia będą odbywać się  
w   pracowni artystycznej 
GGM, ul. Szeroka 34/35-37 
(wejście od ul. Grobla I 1/2). 
Zapisy prowadzone są mailo-
wo (pr@ggm.gda.pl). Koszt: 
20 zł/zajęcia

(GR)

W 6 MINUT POKONALI 885 SCHODÓW

w najwyższym budynku północnej polski rozegrano mistrzostwa pomorza. rywalizowali strażacy 
zawodowcy. 48 drużyn z państwowej straży pożarnej walczyło w biegu na szczyt olivia star. naj-
szybszy zawodnik na pokonanie 885 schodów potrzebował zaledwie 6 minut.

strażackie mistrzostwa w olivia star

Klatki schodowe Olivii Star po 
raz kolejny stały się areną ry-
walizacji 2-osobowych drużyn 
strażackich z całej Polski, któ-
re w  ten sposób trenują swoje 
umiejętności niesienia pomocy 
w  przypadku wystąpienia za-
grożeń w wysokich budynkach. 
Strażacy, rywalizując, pokonu-
ją 34 piętra Olivii Star w  peł-
nym rynsztunku, co pozwala im 
także na trening żelaznej kon-
dycji, która nierzadko jest po-
trzebna do skutecznego działa-
nia w trudnych warunkach. Ry-
walizując z  innymi drużynami, 
muszą wspinać się na wysokość 
140 metrów nad ziemię z ekwi-
punkiem ważącym nawet 20 kg 
i  składającym się ze środków 
ochrony osobistej, wężów stra-
żackich czy prądownic. Poko-
nanie tego dystansu to zatem nie 
lada wysiłek nawet dla doskona-
le wytrenowanego organizmu.
Po raz pierwszy w  historii mi-
strzostw w  rywalizacji wzięły 
udział także kobiety. O  zwy-
cięstwo walczyły Katarzyna 
Jakubek i  Jolanta Chibowska 

ze szkoły aspirantów PSP 
w Krakowie. 
Zwycięzcami VII edycji mi-
strzostw została drużyna Ko-
mendy Miejskiej PSP w  To-
runiu, pokonując ten dystans 
w zaledwie 6 minut i 14 sekund. 
Drugie miejsce zajęła druży-
na z  Komendy Miejskiej PSP 
w Gdyni z wynikiem 6 i 21 se-
kund. Trzecie przypadło stra-
żakom z  Komendy Powiatowej 
PSP Wejherowo z czasem 6 mi-
nut i 25 sekund. Najlepsze dwie 
strażackie pary będą reprezen-
towały Pomorze w  zawodach 
ogólnopolskich, które 14 wrze-
śnia odbędą się w Pałacu Kultu-
ry i Nauki w Warszawie. 
Brygadier Mirosław Cyrson 
z Komendy Wojewódzkiej PSP 
w  Gdańsku podkreśla, że ry-
walizacja w  Olivii Star stano-
wi ważny element weryfikacji 
przygotowania drużyn do peł-
nienia służby w  coraz bardziej 
wymagających warunkach pra-
cy strażaków.
 – Skala wyzwań i zakres obo-
wiązków strażaków z  roku na 

rok się zwiększają, a i ilość zda-
rzeń i  interwencji rośnie. Tre-
ning pozwala strażakom być 
przygotowanymi do bardzo 
zróżnicowanych zadań, zatem 
mistrzostwa, które rozgrywają 

się w Olivii, są ważne dla naszej 
społeczności strażackiej, gdyż 
pomagają utrzymać sprawność 
fizyczną, która jest nieodzow-
nym elementem w  naszych 
działaniach. Trening ułatwia 

strażakom późniejszą skutecz-
ność w  prowadzeniu działań 
ratowniczo-gaśniczych – doda-
je bryg. Mirosław Cyros.

(GR)
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zespół suchego oka (zso) to jedno z najczęstszych schorzeń okulistycznych, które dotyka ludzi na całym świecie. choć problem ten 
może wystąpić u osób w każdym wieku, coraz częściej związany jest z nowoczesnym stylem życia. są jednak skuteczne metody leczenia. 
Jednym z miejsc, gdzie można poddać się takiemu leczeniu, jest salon Foto optyka w Gdańsku przy ul. obrońców wybrzeża 2.

Wzrost zanieczyszczenia po-
wietrza, długotrwała praca 
przy ekranach komputerów 
i  smartfonów, a  także prze-
bywanie w  klimatyzowanych 
pomieszczeniach znacząco 
wpływają na rozwój tego scho-
rzenia. Zespół Suchego Oka 
może także pojawić się u osób 
po laserowej korekcji wzroku, 
innych zabiegach okulistycz-
nych oraz u noszących soczew-
ki kontaktowe. W grupie ryzy-
ka znajdują się również kobie-
ty przechodzące menopauzę, 
u których zmiany hormonalne 
wpływają na produkcję łez.

OBJAWY ZESPOŁU 
SUCHEGO OKA

Osoby cierpiące na ZSO naj-
częściej odczuwają pieczenie, 
kłucie, uczucie piasku pod 
powiekami oraz nadmierne 
łzawienie. Charakterystycz-
nym objawem może być także 

ból przy mruganiu czy świa-
tłowstręt. Jeżeli zauważysz 
u  siebie którykolwiek z  tych 
symptomów, warto skonsulto-
wać się z okulistą, aby rozwa-
żyć wykonanie badań diagno-
stycznych w kierunku ZSO.

LECZENIE ZSO – OD 
KROPEL PO NOWOCZESNĄ 
TERAPIĘ IPL

Leczenie ZSO zależy od stop-
nia nasilenia objawów. Kiedy 
mamy do czynienia z łagodny-
mi i umiarkowanymi przypad-
kami, często wystarczy stoso-
wanie nawilżających kropli do 
oczu, najlepiej takich bez kon-
serwantów. Ważna jest także 
odpowiednia higiena powiek, 
stosowanie ciepłych kompre-
sów oraz zadbanie o zbilanso-
waną dietę. Jednak gdy trady-
cyjne metody zawiodą, warto 
sięgnąć po nowoczesne terapie. 
Jedną z  najskuteczniejszych 

i  najnowszych metod leczenia 
ZSO jest terapia naświetla-
nia IPL (Intense Pulsed Li-
ght), stosowana z  powodze-
niem w  Europie Zachodniej 
i USA, a teraz dostępna także 
w Polsce.

TERAPIA IPL – 
BEZPIECZNE I SKUTECZNE 
ROZWIĄZANIE

Terapia IPL polega na serii na-
świetleń skóry w okolicach po-
wiek za pomocą intensywnych 
impulsów świetlnych. Zabie-
gi trwają około 15 minut i  są 
całkowicie bezinwazyjne oraz 
bezbolesne. Aby osiągnąć naj-
lepsze efekty, zazwyczaj zale-
ca się przeprowadzenie trzech 
lub czterech sesji w odstępach 
7–15 dni. Dzięki tej terapii pa-
cjenci odczuwają znaczną po-
prawę komfortu życia, a obja-
wy ZSO zostają zredukowane 
lub całkowicie ustępują.

Jeżeli cierpisz na Zespół Su-
chego Oka i  szukasz skutecz-
nych metod leczenia, terapia 
IPL może być odpowiednim 
rozwiązaniem dla Ciebie. 

Więcej informacji na temat 
zabiegu znajdziesz na stro-
nie internetowej: https://
sucheokoij.pl lub kontak-
tując się telefonicznie pod 

numerem 736 646 403. Za-
praszamy także do Salonu 
FOTO OPTYKA w  Gdań-
sku, ul. Obrońców Wybrze-
ża 2.

ZESPÓŁ SUCHEGO OKA – CHOROBA NASZYCH CZASÓW

zadbaj o zdrowie swoich oczu już dziś  
i ciesz się komfortem każdego dnia!
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W TEATRZE SURFUJESZ Z WIDZEM NA TEJ SAMEJ FALI

Gościem ostatniego spotkania serca Gwiazd, które od lat organizuje Fundacja przemek dzieciom, był aktor michał 
czernecki. bilety rozeszły się jak świeże bułeczki i wejściówek nie było już na dwa miesiące przez wydarzeniem.

aktorstwo nie leżało na jego półce z marzeniami

 – od jak dawna znacie się 
z prezesem szalińskim, 
szefem Fundacji przemek 
dzieciom?
 – Jeśli pamięć mnie nie za-
wodzi, to będzie nieco ponad 
rok. Przemek kojarzy się do-
brze środowisku aktorskiemu. 
Świadczy o tym chociażby licz-
ba osób, które odpowiedziały 
na jego apel. On sam mówi, że 
łatwiej mu wymienić tych, któ-
rzy nie brali udział w  Sercach 
Gwiazd, niż tych, którzy byli 
jego gośćmi. Jest to też dowo-
dem na to, że Przemek Szaliń-
ski cieszy się zaufaniem.

 – Gdzie w takim razie leży 
jego fenomen?
 – Myślę, że w  tym, kim on 
jest, ale również w  tym, jaka 
jest jego historia i  tym, że 
to, co robi, robi z  powodów 
osobistych. 

 – Bierze pan udział w po-
dobnych spotkaniach?
 – Spotkania się zdarzają, 
a  przy promocji mojej książki 
śmiem twierdzić, że było ich aż 
za dużo. Spotkanie w  ramach 
Serca Gwiazd jest wyjątkowe, 
bo jej organizator jest wyjątko-
wy, tak samo jak jego idea. 

 – dziś michał czernecki 
jest niewątpliwie gwiazdą 
teatralną i filmową, ale czy 
będąc jeszcze dzieckiem, 
marzył pan właśnie o byciu 
aktorem?
 – Aktorstwo nie leżało na pół-
ce moich marzeń. Od zawsze 
marzyło mi się bycie lotnikiem. 
Myślę, że dobrze stało się dla 
lotnictwa i polskiej obronności, 
że wybrałem aktorstwo.

 – co zaważyło na zmianie 
dziecięcych marzeń?
 – Myślę, że zaczęło się to już 
w liceum, gdzie wspólnie z ko-
legami robiliśmy kabaret, by 
nasze szkolne uroczystości były 
mniej nużące i nadęte. Starali-
śmy się nadać im quasi kabare-
towy charakter. Wtedy nasza 
polonistka, Beata Fajfer, za-
chęciła mnie, bym poszedł do 
krakowskiej szkoły aktorskiej. 
Na początku obśmiałem jej 
pomysł, ale z czasem zacząłem 
traktować to coraz bardziej se-
rio i stało się to na tyle poważ-
ne, że dziś możemy rozmawiać 
o moim aktorstwie. 

 – Gra pan w teatrze, 
filmach, serialach i gościn-
nie w kabaretach. co jest 
najbliższe pana sercu?
 – Myślę, że teatr, który jest 
przestrzenią, gdzie normalnie 
mi się oddycha. To samo jest 

w kabarecie. Poza tym widzimy 
się z widzem. Ekranowe rzeczy 
lubię i  są one niewspółmiernie 
lepiej opłacane, ale tam mamy 
bardziej ograniczony wpływ na 
efekt finalny, który potem wi-
dzicie w swoich telewizorach. 
 
– z czym kojarzy się pola-
kom michał czernecki?
 – To zależy od środowiska. 
Kabaret ma bardzo duże zasię-
gi, podobnie jak serial, który do 
odbiorców może trafiać przez 
różne platformy streamin-
gowe i  moim zdaniem jest to 
najpotężniejsze narzędzie au-
topromocyjne. Na samym dole 
tej gradacji znajduje się teatr. 
Jednak w  miejscach, gdzie 
gram, sporo ludzi ogląda te 
spektakle. 
 
– czy mimo wieloletniego 
doświadczenia towarzyszy 
jeszcze panu trema podczas 
grania spektakli teatral-
nych?
 – Mój mistrz i  nauczyciel 
Krzysztof Globisz powiedział 
kiedyś, że jego trema  rośnie 
wraz z  jego umiejętnościami 
i  doświadczeniem, ponieważ 
wymaga się od niego coraz 
więcej. Tremę traktuję jako po-
boczne myśli, czyli brak sku-
pienia na tym, co mam zrobić. 
To również zestaw myśli, które 
aktorowi nie powinny towa-
rzyszyć na scenie np. jak będę 
odebrany przez widzów. Naj-
fajniejsze w  teatrze jest to, że 
podobnie jak surferzy wska-
kujemy na falę i wspólnie z wi-
dzami surfujemy na tej jednej 
fali. Żadne z  poletek aktor-
skich nie daje tego, co teatr, 
a czasami kabaret. W kabarecie 
można posiłkować się jeszcze 
improwizacją i  to jest w  tym 
najfajniejsze. Niejeden kabaret 
miał moment, kiedy poszło coś 
nie tak, ale okazało się później, 
że były to najweselsze momen-
ty skeczu.

 – Był pan prowodyrem 
takiej sytuacji?
 – W Bytomiu z Mikołajem Cie-
ślakiem dwa razy – na szczęście 
– graliśmy program, który był 
zrejestrowany. Miałem po-
mysł, żeby zmienić jedną fra-
zę. W jednym ze skeczu padała 
nazwa „Tarzana z Mokotowa”. 

Doszedłem do wniosku, że 
na Śląsku nikt nie będzie tego 
kojarzył, więc zmienił na „Ta-
rzana z Chebzia”, a dodam, że 
jest to dzielnica Rudy Śląskiej. 
Mikołaj na to przystał i  kiedy 
graliśmy, widownia na to hasło 
wiwatowała i  śmiała się przez 
pół minuty, co kompletnie 

zaskoczyło i  wybiło z  rytmu 
starego kabaretowego wygę, ja-
kim jest przecież Mikołaj. Do 
tego stopnia wybiło go to z ryt-
mu, że przez ok. minutę nie po-
trafił powiedzieć nawet jedne-
go słowa. Przeglądałem w gło-
wie różne scenariusze, żeby mu 
pomóc, byśmy mogli przejść do 
następnej kwestii. Na szczęście 
graliśmy drugi koncert, dzięki 
czemu można było wszystko 
tak zmontować, że tej wpadki 
nie widać.

 – są aktorzy, którzy nie 
oglądają filmów, w których 
grają…
 – Wszystkich oczywiście nie 
oglądam. Kieruje mną przede 
wszystkim ciekawość, czy to, 
na co się umówiliśmy znala-
zło się na ekranie, i  czasami 
tak jest, ale nie zawsze. Ana-
liza tego, co zrobiłem, towa-
rzyszy mi coraz częściej. Poza 
tym odczuwam przyjemność 
z  odkrywania tego świata ze 
strony widza. Zdarza się, że 

są elementy, które chciałbym 
zmienić. Dotyczy to mnie, jak 
i montażu albo czegoś w obra-
zie, co nie do końca jest tym, na 
co się umawialiśmy z  pionem 
reżysersko-operatorskim, a  to 
dla nas aktorów jest niemiłym 
zaskoczeniem. Zdarza się to 
jednak rzadko. Poza tym stara-
my się wspólnie ustalać rzeczy, 
które są satysfakcjonujące dla 
wszystkich.

– a jak łączy pan aktorstwo 
z życiem prywatnym?
 – Wydaje mi się, że coraz le-
piej, ponieważ zaczynam uży-
wać zdrowego rozsądku przy 
dobieraniu tego, gdzie i  z kim 
gram. To „gdzie” ogranicza 
wyjazdy i znikanie z domu, a to 
„z  kim” ogranicza późniejszą 
frustrację. 

 – dziękuję za rozmowę.

Rozmawiał:  
Krzysztof Lubański 

żYciE miasta/rEkLama

  michał czernecki w towarzystwie ekipy ze stowarzyszenia przemek dzieciom


